
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



Abstract 

      Reading comprehension is a complex activity which includes 

extracting meaning from the written texts by understanding and relating 

information to existing experiences. Thus, it is difficult for many 

students, particularly when the text is complex, or unfamiliar. 

Comprehension denotes the ability to understand ideas by going beyond 

the words, and the relationships between ideas found in a text. However, 

students may understand each word separately, but joining them together 

into meaningful ideas often is difficult for them. Thus, because reading 

comprehension is such a complex process, explicit and highly meaningful 

reading skills and strategies are required to enable learners construct 

meaning.  

     The present study aims at finding out the impact of self-regulated 

learning programme on the Iraqi EFL college students’ reading 

comprehension performance. To achieve this aim, the researcher designs 

a self-regulated learning programme in reading comprehension for Iraqi 

second year university students at the Departments of English 

Language/Colleges of Education. The proposed programme is supposed 

to help students to use self-regulation strategies in their reading 

comprehension process. 

    The sample of the present study consists of sixty students chosen from 

2
nd

 grade students at the Department of English Language, College of 

Education, University of Al-Qadissiya for the academic year   2017- 

2018. This sample is divided into two groups that are randomly selected. 

It is distributed as follows: )1) Thirty students for the control group, and 

)2) Thirty students for the experimental group. The two groups were 

statistically equalized in a number of variables such as age, parents' level 

of education, and pre-test performance in reading comprehension.  



 

    To achieve the aim of the present study, the following procedures have 

been followed: 

1.a pre/post-test in reading comprehension has been designed. 

2.a suggested programme has been designed according to Philip’s (2005) 

model of self-regulated approach to strategic learning (SRSL). 

3.an experiment has been conducted. The experimental group has been 

taught reading comprehension according to the suggested programme, 

whereas the control group has been taught according to the prescribed 

method.   

 

    At the end of the experiment which has lasted for eight weeks, a post-

test in reading comprehension is given to both groups. After analyzing the 

results of the study statistically, it has been concluded that the scores of 

the experimental group outperformed the control group. This result 

reflected the impact of the self-regulated learning programme in 

improving EFL College Students’ performance in reading 

comprehension.  

    In the light of the conclusions of the study, a number of 

recommendations and suggestions for further studies have been put 

forward.   

 

 

 

 

 



                      

 خلاصةال

 

عىن المعنى   صلاإحدى المهارات عالية التعقيد التي تتضمن استخ يةالاستيعاب ءةالقراعد ت       

فهي عملية صعبة لكثير من الطلبىة مع الخبرات الموجودة .ولهذا  وربطها فهم المعلومات طريق

فهىىم القىىدرة علىى  فهىىم الافكىىار ب هىىوالاسىىتيعا   و. خاصىىة اذا كىىان الىىنص معقىىدا او فيىىر مىىالو 

بعىىى   تعىىىدالىىىنص .ولهىىىذا  ه الكلمىىات وربىىىط تلىىى  الافكىىىار مىىىع كلمىىاتالمعنىى  الىىىذ  تىىىد  عليىىى

لقىىراءة وضىىرورية.حيا ان امهمىىة ية الاسىىتيعاب ءةاعد الطلبىىة فىىي القىىراالاسىىتراتيجيات التىىي تسىى

 لمعن . تطل  بع  الاستراتيجيات التي تساعد الطال  في عملية بناء ات الاستيعابية

 يةالاسىىتيعاب ءةالقىىرافىىي  الىىتعلم المىىنام ذاتيىىا   برنىىام اثر دراسىىةتهىىد  الدراسىىة الحاليىىة الىى        

برنىام   صىمماقيين,ولايجاد هىذا الهىد  ين العريللطلبة الجامع لمتعلمي اللغة بوصفها لغة اجنبية

 سىاعدان ي يتوقعوالتربيىة.كليىات فىي اقسىام اللغىة الانكلي يىة فىي  للطلبىة  يةالاسىتيعاب ءةالقىراي ف

 .يةالاستيعاب ءةالقرافي  التعلم المنام ذاتيا  استراتيجيات  عما است عل  الطلبة البرنام  

كليىة -قسىم اللغىة الانكلي يىة -تتكون عينة الدراسة الحالية من ستين طالبا في المرحلىة الثانيىة     

 (1مجمىىوعتين وكىىالاتي  بىىينقسىىمت العينىىة  عيىىوا يا  .2018-2017جامعىىة القادسىىية -التربيىىة

تجريبيىىىىة.كوف ت كلتىىىىا المجموعىىىىة لل االبىىىىط ثلاثوووو   (2ضىىىىابطة والمجموعىىىىة لل اطالبىىىى ثلاثوووو  

 .يةالاستيعاب ءةلقرالالاداء القبلي والعمروالمجموعتين من حيا مستوى ثقافة الوالدين 

    لتاليةاعتمدت الباحثة الإجراءات ا ولانجا  هد  الدراسة ,

 .يةالاستيعاب ءةالقرا بعد  في ا –أولا    تصميم إختبار قبلي 

م يوعليل ا  جاتلوالىتعلم المىنام يو  ريقةو   نمو ج  يليلو تصميم البرنام  المقترح على  أسىا   ثانيا  

 . التعلم المنام ذاتيا  المتضمن لمجموعة من الاستراتيجيات حو  الاسعياتلج  و

حىين درسىت  البرنىام  المقتىرح, فىي بموجبها دُرّست المجموعة التجريبية ثالثا   تصميم تجربة 

 . يةالاستيعاب ءةالقراالمتبع في تدري   تقليد لمنه  الاالمجموعة الضابطة 

لكلتا  يةالاستيعاب ءةالقرافي  بعد  ختبارا ر  بعدهااج  استغرقت التجربة ثمانية اسابيع     

عل   ن أداء طلبة المجموعة التجريبيةأ  تحلي  النتا   إحصا يا  جراء بعد ا وقد تبين.المجموعتين 

أعل  من أداء أقرانهم في المجموعة  يةالاستيعاب ءةالقرافي  التعلم المنام ذاتيا  ستراتيجيات ا وفق

أن للبرنام  فا توصلت اليه الباحثة  من نتا   فق معل  والضابطة في الاختبار ألبعد . و



 وفي ضوء ما تقدم من نتا  .يةالاستيعاب ءةالقرا فعالا  في تطوير أداء الطلبة في االمقترح دور

 جياء بج ث مسعةبيل  .لا والمةعيحات والع صلات قدمت الباحث  مجم ع  من الاسعنعاجات

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

 

 

     

 

 

 

 

 

 

 


